

TEKS UCAPAN
TUAN YANG TERUTAMA YANG DI-PERTUA NEGERI MELAKA
TUN SERI SETIA (DR.) HAJI MOHD ALI BIN MOHD RUSTAM
SEMPENA
PERASMIAN PEMBUKAAN PERSIDANGAN KEDUA DEWAN
UNDANGAN NEGERI MELAKA YANG KELIMA BELAS
TAHUN 2022

PADA 28 FEBRUARI 2022 (ISNIN)
DI DEWAN UNDANGAN NEGERI MELAKA

**BISMILLAAHIR RAHMAANIR RAHIM,
ALHAMDULILLAHIL RABBIL 'ALAMIN WASSOLAATU WASSALAAMU
'ALA ASYRAFIL ANBIYAAI WAL MURSALIIN,
WA'ALA AALIHI WA SOHBIHI AJMA'IIN.**

**RABBISH RAHLI SADRI, WAYASSIRLI AMRI, WAHLUL UQDATAN MIN
LISAANI, YAFQAHU QAULI.**

**ASSALAMUALAIKUM WARAHMATULLAHI WABARAKATUH DAN
SALAM SEJAHTERA.**

**YANG AMAT BERHORMAT DATUK SERI UTAMA SULAIMAN BIN MD.
ALI,
KETUA MENTERI MELAKA.**

**YANG BERHORMAT DATUK WIRA IBRAHIM BIN DURUM,
SPEAKER DEWAN UNDANGAN NEGERI MELAKA.**

**YANG BERHORMAT DATUK ZAIDI BIN JOHARI,
SETIAUSAHA KERAJAAN NEGERI MELAKA.**

**YANG BERHORMAT TUAN ADLY BIN ZAHARI
AHLI DEWAN UNDANGAN NEGERI BUKIT KATIL
MERANGKAP KETUA PEMBANGKANG,**

**YANG BERHORMAT AHLI-AHLI MAJLIS MESYUARAT KERAJAAN
NEGERI,**

YANG BERHORMAT AHLI-AHLI DEWAN UNDANGAN NEGERI,

TUAN-TUAN DAN PUAN-PUAN YANG SAYA HORMATI SEKALIAN.

UCAPAN ALUAN DAN PENGHARGAAN

1. ALHAMDULILLAH, SAYA MEMANJATKAN SETINGGI-TINGGI KESYUKURAN KE HADRAT ALLAH SUBHANAHU WATA'ALA KERANA DENGAN IZIN DAN LIMPAH KURNIA-NYA KITA SEMUA DAPAT BERSAMA-SAMA PADA HARI INI DALAM PERASMIAN BAGI MESYUARAT PEMBUKAAN PERSIDANGAN KEDUA DEWAN UNDANGAN NEGERI MELAKA YANG KELIMA BELAS.
2. SEBELUM MENGORAK KATA LEBIH JAUH, IZINKAN SAYA MENGAMBIL PELUANG MERAKAMKAN UCAPAN TAHNIAH DAN SYABAS KEPADA PIMPINAN YANG AMAT BERHORMAT DATUK SERI UTAMA HAJI SULAIMAN BIN MD ALI KERANA TELAH BERJAYA MEMENANGI UNDI MAJORITI DUA PERTIGA KERUSI DALAM PILIHAN RAYA NEGERI YANG LALU, SEKALIGUS BERJAYA MEMBENTUK BARISAN KERAJAAN NEGERI MELAKA YANG BAHARU.

3. SESUNGGUHNYA SAYA YAKIN DAN PERCAYA BAHAWA DI BAWAH PIMPINAN KETUA MENTERI DAN SEMUA BARISAN AHLI MESYUARAT KERAJAAN NEGERI SERTA SELURUH JENTERA PENTADBIRAN KERAJAAN, NEGERI MELAKA AKAN DITADBIR DENGAN PENUH CEMERLANG SELARAS DENGAN MANDAT YANG TELAH DIBERIKAN OLEH RAKYAT NEGERI MELAKA. BESARLAH HARAPAN SAYA AGAR WAKIL-WAKIL RAKYAT YANG TELAH DIBERI KEPERCAYAAN INI MELAKSANAKAN TANGGUNGJAWAB DAN MEMBERIKAN KOMITMEN YANG TERBAIK BAGI MEMASTIKAN PERKHIDMATAN KERAJAAN NEGERI DAPAT BERFUNGSI SEBAIKNYA TERUTAMA DALAM MEMBANTU MENYELESAIKAN BEBAN MASALAH YANG DIHADAPI OLEH RAKYAT NEGERI MELAKA PADA MASA INI.

AHLI-AHLI YANG BERHORMAT,

KESTABILAN POLITIK

4. BULAT AIR KERANA PEMBENTUNG, BULAT MANUSIA KERANA MUAFAKAT. SEPERTI MANA INDAHNYA KATA BIDALAN TERSEBUT, BEGITULAH JUGA KESTABILAN POLITIK YANG TEGUH DI NEGERI KITA BAKAL MEMBAWA KEMUAFAKATAN DAN KEMAKMURAN KEPADA SELURUH RAKYAT MELAKA YANG SAYA KASHIHI.

5. SAYA DIFAHAMKAN MELALUI MANIFESTO PENTADBIRAN KERAJAAN NEGERI DENGAN TEMA KESTABILAN DEMI KEMAKMURAN TELAH MENGGARISKAN 1 MATLAMAT, 5 TERAS DAN 103 INISIATIF DIKRARKAN UNTUK DILAKSANAKAN BAGI MEMAHAT KECEMERLANGAN MASA DEPAN RAKYAT DAN KEGEMILANGAN NEGERI MELAKA UNTUK TEMPOH 5 TAHUN YANG AKAN DATANG. JANJI YANG TELAH TERMETERAI DI ANTARA BARISAN KEPIMPINAN KERAJAAN DAN RAKYAT ADALAH KESELURUHAN INISIATIF TERSEBUT PERLU DICAPAI DALAM TEMPOH 100 HARI, SETAHUN, TIGA TAHUN DAN LIMA TAHUN.

6. OLEH ITU, SUKA SAYA MENASIHATI YANG AMAT BERHORMAT KETUA MENTERI MELAKA DAN SELURUH BARISAN KEPIMPINAN KERAJAAN YANG BAHARU UNTUK MENGAMBIL INISIATIF SEWAJARNYA BAGI MEREALISASIKAN JANJI-JANJI TERSEBUT. INI ADALAH AMANAH YANG PERLU DIGALAS. PERLU BEKERJA LEBIH KUAT UNTUK MEMAHAMI DENYUT NADI RAKYAT DAN MEMBANTU KEPERLUAN RAKYAT. SEMOGA BANYAK MANFAAT YANG BAKAL DIPEROLEH OLEH RAKYAT NEGERI MELAKA YANG TELAH MEMBERIKAN SEPENUH KEPERCAYAAN KEPADA BARISAN KEPIMPINAN INI.

7. KESTABILAN POLITIK KEKAL MENJADI FAKTOR YANG PENTING DALAM PEMBANGUNAN NEGERI, TIADA PELABUR ASING AKAN BERMINAT UNTUK MELABUR DI NEGERI MELAKA SEKIRANYA SITUASI POLITIKNYA TIDAK STABIL. JUSTERU, SAYA JUGA AMAT BERHARAP AGAR WAKIL-WAKIL RAKYAT YANG TELAH DILANTIK DAPAT MELAKSANAKAN TANGGUNGJAWAB DAN AMANAH YANG TELAH DIBERIKAN OLEH RAKYAT DENGAN MERANGKA DASAR-DASAR PEMBANGUNAN NEGERI YANG MAMPU MENARIK LEBIH BANYAK PELABURAN KE NEGERI INI DEMI PEMBANGUNAN EKONOMI DAN KESEJAHTERAAN RAKYAT NEGERI MELAKA.

AHLI-AHLI YANG BERHORMAT,

MENGEKANG WABAK COVID 19 DI NEGERI MELAKA

8. PENINGKATAN SEMULA KES COVID-19 TELAH BERLAKU PADA MASA INI DI MALAYSIA TERMASUK NEGERI MELAKA. PENULARAN VARIAN OMICRON TELAH MENYEBABKAN LONJAKAN JANGKITAN TERSEBUT. PADA 24 FEBRUARI 2022, BILANGAN JANGKITAN KES BAHARU COVID-19 DI NEGARA KITA ADALAH SEBANYAK 32,070 KES, IAITU **REKOD YANG PALING TINGGI PERNAH DICATATKAN SEJAK PENULARAN KES COVID-19 DI MALAYSIA PADA TAHUN 2020.**

9. PADA TARIKH YANG SAMA, **NEGERI MELAKA MENCATAT SEBANYAK 888 KES BAHARU MENJADIKAN KESELURUHAN KES ADALAH SEBANYAK 94,721 KES.** WALAUPUN BILANGAN KES ADALAH TINGGI, NAMUN DENGAN PROGRAM VAKSINASI BERMULA DI KALANGAN WARGA DEWASA SEHINGGA KANAK-KANAK, KES COVID-19 YANG SERIUS TELAH MENURUN DI MANA MAJORITINYA ADALAH KATEGORI 1 DAN 2.

10. PROGRAM VAKSINASI JUGA MENUNJUKKAN KOMITMEN YANG TINGGI DI KALANGAN RAKYAT MELAKA DI MANA **PENDUDUK DEWASA YANG LENGKAP 2 DOS VAKSIN ADALAH SEBANYAK 92.9 PERATUS** DARIPADA POPULASI DEWASA. VAKSINASI **REMAJA YANG LENGKAP 2 DOS VAKSIN PULA SEBANYAK 94.6 PERATUS**. SEMENTARA ITU, SEBANYAK **31.74 PERATUS** DARIPADA **98,200 ORANG KANAK-KANAK TELAH MENERIMA VAKSIN MASING-MASING**.

11. BAK KATA PEPATAH "**KESIHATAN ADALAH KEKAYAAN DAN MENCEGAH LEBIH BAIK DARIPADA MENGUBATI**". SEPERTIMANA YANG SERING DIMAKLUMKAN BAHAWA TINDAKAN YANG PALING PENTING UNTUK MENGATASI PENULARAN COVID-19 ADALAH MELALUI PEMATUHAN PROSEDUR OPERASI STANDARD (SOP) YANG TELAH DITETAPKAN. RAKYAT PERLU BERSAMA-SAMA UNTUK MENGHADAPI CABARAN OMICRON COVID-19 DENGAN MEMATUHI SEMUA LANGKAH-LANGKAH KESIHATAN AWAM DAN SOSIAL TERMASUK SOP KERANA PADA MASA INI SEMUA NEGARA DI RANTAU INI MENUNJUKKAN TREND PENINGKATAN KES COVID-19.

12. OLEH ITU, SUKA UNTUK SAYA MENGINGATKAN KEPADA DIRI SAYA SENDIRI, BARISAN KERAJAAN SERTA SELURUH RAKYAT MELAKA KHASNYA AGAR SENTIASA MEMATUHI SOP YANG TELAH DITETAPKAN DALAM USAHA UNTUK MENGEKANG PENULARAN WABAK COVID-19. INISIATIF PERLU DILAKSANAKAN BAGI MEMBENDUNG PENULARAN COVID-19 KHUSUSNYA DI TEMPAT KERJA YANG MENUNJUKKAN PERATUSAN YANG TINGGI SELEPAS KLUSTER PENDIDIKAN. KITA PERLU BERSEDIA UNTUK HIDUP BERSAMA COVID-19 DENGAN **MENGAMALKAN NORMA BAHARU BAGI MEMBOLEHKAN KITA MEMBANGUNKAN SEMULA EKONOMI RAKYAT DI NEGERI INI.**

13. MARILAH SAMA-SAMA KITA MENADAH TANGAN KE HADRAT ILAHI AGAR WABAK COVID-19 INI SEGERA DIANGKAT DAN KITA BOLEH MENERUSKAN KEHIDUPAN SEPERTI SEMULA.

AHLI-AHLI YANG BERHORMAT,

MENYANTUNI ISU RAKYAT

14. TANGGAL 19 DISEMBER 2021 MENCATAT SATU EPISOD DUKA DI BUMI MALAYSIA TERMASUK NEGERI MELAKA. SAYA YAKIN KITA SEMUA TURUT BERDUKA DAN MERASA TIDAK PERCAYA DENGAN KEJADIAN BANJIR YANG TELAH MELANDA DI SELANGOR DAN LEMBAH KLANG. NEGERI MELAKA TURUT TERKESAN AKIBAT HUJAN YANG BERPANJANGAN HINGGA MENYEBABKAN BANJIR DI BEBERAPA KAWASAN DI NEGERI INI. DENGAN PERUBAHAN IKLIM YANG SENTIASA BERLAKU DI SELURUH DUNIA, BUKAN SAHAJA KEJADIAN BANJIR, MALAH TURUT BERLAKU KEJADIAN RIBUT DAN SEBAGAINYA, **SEMUA AGENSI-AGENSI DI NEGERI MELAKA INI PERLU SENTIASA BERADA DALAM KESIAPSIAGAAN YANG TINGGI** UNTUK MENGHADAPI SEGALA KEMUNGKINAN BENCANA YANG MUNGKIN BERLAKU TANPA DIDUGA. SAYA JUGA BERHARAP AGAR SEGALA BANTUAN-BANTUAN DAN INSENTIF YANG DIPERUNTUKKAN OLEH KERAJAAN KEPADA MANGSA-MANGSA BANJIR TELAH DISALURKAN UNTUK MERINGANKAN BEBAN MANGSA-MANGSA TERLIBAT.

15. SAYA JUGA INGIN MENGUCAPKAN TERIMA KASIH KEPADA YANG AMAT BERHORMAT KETUA MENTERI DAN BARISAN KEPIMPINAN NEGERI SERTA PENJAWAT AWAM DAN JUGA PIHAK SWASTA YANG SAMA-SAMA BERGANDING BAHU UNTUK MENANGANI PANDEMIK COVID-19 DAN JUGA BENCANA ALAM BANJIR PADA TAHUN LALU.

PEMBANGUNAN EKONOMI

16. PENULARAN PANDEMIK COVID-19 INI TELAH MEMBERI IMPAK KEPADA EKONOMI GLOBAL DAN JUGA EKONOMI NEGERI TERUTAMANYA PADA TAHUN 2020, DENGAN PENGUNCUPAN EKONOMI PADA KADAR 5.9 PERATUS BERBANDING PERTUMBUHAN 2.9 PERATUS PADA TAHUN 2019. SEMUA SEKTOR DI MELAKA MENGALAMI PENGUNCUPAN KECUALI SEKTOR PERTANIAN. SITUASI INI JUGA TELAH MENYEBABKAN PENINGKATAN KADAR PENGANGGURAN DAN KEMISKINAN DI DALAM NEGARA DAN JUGA DI PERINGKAT GLOBAL.

17. OLEH ITU, MELALUI RMKE-12 YANG TELAH DIBENTANGKAN OLEH YAB PERDANA MENTERI, DENGAN MATLAMAT '**KELUARGA MALAYSIA - MAKMUR, INKLUSIF, MAMPAN**', SAYA AMAT BERHARAP AGAR KEPIMPINAN KERAJAAN NEGERI YANG BAHARU DAPAT MERANGKA STRATEGI DAN INISIATIF PEMBANGUNAN SEJAJAR DENGAN AGENDA 2030 (SUSTAINABLE DEVELOPMENT GOALS) BAGI MEREALISASIKAN MATLAMAT MENUJU NEGERI LESTARI PADA TAHUN 2035 SEPERTIMANA YANG TELAH DITETAPKAN DI BAWAH PELAN STRATEGIK MELAKAKU MAJU JAYA 2035 (PSMJ 2035).

18. AGENDA PEMBANGUNAN EKONOMI NEGERI YANG TELAH DIRANCANG DI BAWAH PSMJ 2035 TERSEBUT PERLU DITERUSKAN DAN DISESUAIKAN DENGAN KEADAAN DAN KEPERLUAN SEMASA BAGI MENINGKATKAN PERTUMBUHAN EKONOMI, DEMI MENARIK LEBIH BANYAK PELABURAN BAHARU TEMPATAN MAHUPUN ASING. AGENDA PEMBANGUNAN MENERUSI PSMJ 2035 DIHARAP DAPAT MENINGKATKAN PERTUMBUHAN EKONOMI NEGERI, MERANCAKKAN SEKTOR

PELANCONGAN DAN PALING PENTING MEMPERKASA DAN MEMAYUNGI “**KESEJAHTERAAN RAKYAT**” SECARA KESELURUHAN.

19. KEPIMPINAN KERAJAAN NEGERI DAN AGENSI NEGERI PERLU MEMPELBAGAIKAN PENDAPATAN RAKYAT DAN NEGERI MENERUSI SUMBER YANG TERHAD. SAYA MENYERU AGAR ASET-ASET TERBIAR YANG ADA DI NEGERI MELAKA SEPERTI TANAH KERAJAAN, TANAH WAQAF DAN BANGUNAN TERBIAR DAPAT DIAKTIFKAN PENGGUNAANNYA BAGI MENJANA EKONOMI YANG DAPAT MEMBERI PULANGAN KEPADA PIHAK-PIHAK BERKAITAN.

20. **SEKTOR PERTANIAN JUGA BERPOTENSI UNTUK DIPERTINGKATKAN.** SEPERTIMANA YANG KITA SEDIA MAKLUM, KELUARAN DALAM NEGERI KASAR (KDNK) MELAKA PADA TAHUN 2020 DIREKODKAN MENGUNCUP 5.9 PERATUS SUSULAN PANDEMIK COVID-19. WALAUPUN SEMUA SEKTOR UTAMA SEPERTI PERKHIDMATAN DAN PEMBUATAN MENCATAT PERTUMBUHAN NEGATIF, TETAPI SEKTOR PERTANIAN MENUNJUKKAN PENINGKATAN SEBANYAK 3.7 PERATUS.

JUSTERU, SAYA TELAH MENCADANGKAN SUPAYA KERAJAAN NEGERI MENJALANKAN KAJIAN MENGENAI POTENSI NEGERI MELAKA MENJADI HAB INDUSTRI PERTANIAN BERTEKNOLOGI TINGGI UNTUK MEMBEKALKAN SUMBER MAKANAN BAGI MEMBOLEHKAN PENGURANGAN IMPORT MAKANAN KE MELAKA DAN MALAYSIA.

21. SEBAGAI SEBUAH NEGERI PELANCONGAN, APABILA SEKTOR EKONOMI INI DIBENARKAN BEROPERASI, IA MEMBERIKAN SEMANGAT YANG BAHARU KEPADA PENGGIAT INDUSTRI SETELAH SEKIAN LAMA SEPERTI TIDAK BERNYAWA. DALAM USAHA UNTUK MENYEMARAKKAN LAGI INDUSTRI PELANCONGAN, **KERAJAAN NEGERI PERLU MERANGKA DAN MERANCANG INISIATIF BAHARU YANG LEBIH INKLUSIF PASCA PANDEMIK COVID-19 UNTUK MENINGKATKAN PELABURAN DALAM SEKTOR PELANCONGAN SERTA MEMPERKENALKAN PRODUK-PRODUK BAHARU** UNTUK MENJANA PELUANG EKONOMI KEPADA RAKYAT NEGERI MELAKA DAN MENARIK KEHADIRAN PARA PELANCONG UNTUK KEMBALI MELAWAT NEGERI MELAKA.

22. SALAH SATU FAKTOR YANG MEMBERI NILAI YANG TINGGI KEPADA SESEBUAH NEGERI, LEBIH-LEBIH LAGI BAGI NEGERI PELANCONGAN ADALAH ASPEK KEBERSIHAN UNTUK MEMBERI KESELESAAN DAN TARIKAN KEPADA PARA PELANCONG. **MARI KITA RENUNGAN SEJENAK.....**BAGAIMANAKAH KEADAAN KITA SEKARANG? ADAKAH JALAN RAYA, SUNGAI-SUNGAI, KAWASAN TAMAN PERUMAHAN, TAMAN PERMAINAN HATTA KAWASAN *BACKLANE*.....BERADA DALAM KEADAAN BERSIH TANPA SAMPAH SARAP YANG BERLONGGOK DAN BERTEBARAN? JUSTERU, SAYA MENYERU KEPADA SEMUA PIHAK TERMASUK SELURUH RAKYAT UNTUK BERSAMA-SAMA BERUSAHA UNTUK MENINGKATKAN KEGEMILANGAN MELAKA SEPERTIMANA **SUATU MASA DAHULU YANG TERKENAL SEBAGAI NEGERI YANG PALING BERSIH DAN MENJADI CONTOH DAN IKUTAN KEPADA NEGERI-NEGERI LAIN.**

23. KEUNIKAN MELAKA DENGAN BANGUNAN TINGGALAN SEJARAH SERTA KEPELBAGAIAN BUDAYA DAN WARISAN PELBAGAI ETNIK JUGA MERUPAKAN **SATU KELEBIHAN YANG PERLU SENTIASA DIJAGA DENGAN SEBAIKNYA.** PENJAGAAN ASPEK KEBERSIHAN

SERTA PEMELIHARAAN KEUNIKAN WARISAN TERSEBUT DILIHAT MAMPU UNTUK MENGGAMIT SEMULA KEDATANGAN PELANCONG KE NEGERI BERTUAH INI. SELAIN ITU, KEPELBAGAIAN ETNIK YANG MENYAMBUT PERAYAAN MASING-MASING JUGA BOLEH DIMANFAATKAN DENGAN PELBAGAI HIASAN DAN LAMPU-LAMPU UNTUK MEMBERIKAN KECERIAAN DAN MEMERIAHKAN LAGI BANDAR MELAKA. DALAM FASA COVID-19 INI PULA, PEMATUHAN KEPADA SOP AMAT PENTING DI KALANGAN PENGGIAT INDUSTRI TERMASUK JABATAN DAN AGENSI KERAJAAN UNTUK MENAWARKAN PERKHIDMATAN YANG MESRA DAN SELAMAT KEPADA PARA PELANCONG UNTUK **MEMASTIKAN SEKTOR PELANCONGAN BOLEH TERUS BEROPERASI DENGAN KEPELBAGAIAN AKTIVITI EKONOMI YANG MENJANA PENDAPATAN KEPADA RAKYAT TEMPATAN.**

24. KEPELBAGAIAN SUB SEKTOR PELANCONGAN DILIHAT MAMPU UNTUK MENARIK KUMPULAN SASAR PELBAGAI KATEGORI UNTUK MELANCONG KE NEGERI KITA. **PELANCONGAN KESIHATAN ADALAH SALAH SATU DARIPADA 14 SUB SEKTOR PELANCONGAN YANG PERLU DITINGKATKAN SEMULA. SALAH**

SATU FAKTOR PENARIK YANG BOLEH MENJADI PEMANGKIN KEPADA SEKTOR PELANCONGAN INI ADALAH **AKSES KEPADA CONNECTIVITY**. PERTIMBANGAN DARIPADA KERAJAAN PERSEKUTUAN JUGA DIPERLUKAN UNTUK MENYEDIAKAN PERUNTUKAN BAGI PEMANJANGAN LANDASAN DI LAPANGAN TERBANG BATU BERENDAM, MELAKA. IA AKAN MEMBOLEHKAN **PENERBANGAN TERUS DARIPADA PELBAGAI DESTINASI SEPERTI JAKARTA DAN BANDAR-BANDAR LAIN DI KEPULAUAN JAWA UNTUK MENDAPATKAN RAWATAN PERUBATAN SERTA MELANCONG KE NEGERI MELAKA.**

PENEROKAAN BIDANG BAHARU

25. PERUBAHAN LANDSKAP DALAM EKONOMI DUNIA KINI MEMPENGARUHI PENYUSUNAN SEMULA KEGIATAN EKONOMI DAN PEKERJAAN DI KEBANYAKAN NEGARA, KHUSUSNYA YANG MENCAPAI EKONOMI MATANG. KEBERGANTUNGAN TERHADAP MODEL EKONOMI LAMA PERLU DIKAJI SEMULA MALAH SUDAH BANYAK NEGARA RANTAU INI TELAH MULA BERALIH KEPADA EKONOMI DIGITAL. AKHIR-AKHIR INI, EKONOMI GIG SENTIASA MENJADI BUAL MULUT DIKALANGAN PARA PENIAGA DAN

INDIVIDU YANG SENTIASA MEMBINCANGKAN MENGENAI EKONOMI GIG. OLEH YANG DEMIKIAN, PENTADBIRAN KERAJAAN KINI PERLU MENGGIATKAN USAHA UNTUK TERUS MENGGALAKKAN PERKEMBANGAN SEKTOR EKONOMI GIG DI NEGERI INI MELALUI PERANCANGAN DASAR-DASAR BAHARU. INDUSTRI INI SANGAT PESAT BERKEMBANG DAN SUDAH PASTI MEMBERI PELBAGAI PELUANG PENDAPATAN KEPADA RAKYAT, TERUTAMANYA BUAT ANAK-ANAK MUDA.

26. DALAM MENDEPANI CABARAN DUNIA TANPA SEMPADAN DAN PENEROKAAN BIDANG BAHARU SEBAGAI SUMBER PENDAPATAN NEGERI, KERAJAAN NEGERI PERLU MENYEGERAKAN TRANSFORMASI PENDIGITALAN NEGERI MELAKA. AGENDA DIGITAL KERAJAAN NEGERI HENDAKLAH MEMFOKUS KEPADA KERJA-KERJA PEMANTAPAN INFRASTRUKTUR TELEKOMUNIKASI YANG AKAN MENINGKATKAN KUALITI AKSES DAN KAPASITI CAPAIAN RANGKAIAN INTERNET BERKELAJUAN TINGGI MELALUI PENINGKATAN KEUPAYAAN PENUH 4G DAN SETERUSNYA MEMPELOPORI BIDANG TEKNOLOGI 5G.

27. SELAIN ITU JUGA, PEMERKASAAN APLIKASI PINTAR DAN KANDUNGAN DIGITAL SERTA ANALITIS DATA RAYA NEGERI JUGA PERLU DIPERGIATKAN UNTUK MENINGKATKAN TADBIR URUS DAN SISTEM PENYAMPAIAN KERAJAAN. USAHA MENYEGERAKAN PENDIGITALAN NEGERI MELAKA INI SUDAH PASTI AKAN MERUBAH NEGERI MELAKA KE ARAH BANDARAYA PINTAR YANG BERTEKNOLOGI. SAYA DIFAHAMKAN YANG KERAJAAN NEGERI MELALUI UNIT PERANCANG EKONOMI NEGERI (UPEN) TELAH BEKERJASAMA DENGAN MALAYSIAN INDUSTRY-GOVERNMENT GROUP FOR HIGH TECHNOLOGY (MIGHT), DALAM MENYEDIAKAN *SMART MELAKA BLUEPRINT2035* YANG AKAN DITERBITKAN PADA SUKU PERTAMA TAHUN 2022 INI. HARAPAN SAYA AGAR DOKUMEN PERANCANGAN TERSEBUT DIJADIKAN **SEBAGAI RUJUKAN DAN DIGUNAPAKAI OLEH SEMUA JABATAN DAN AGENSI UNTUK MENYEMARAKKAN INISIATIF PENDIGITALAN NEGERI MELAKA.**

27. DALAM PERANCANGAN UNTUK MENJADI SEBUAH NEGERI YANG PINTAR, APA YANG PERLU DITEKANKAN ADALAH USAHA KE ARAH MENINGKATKAN KUALITI KEHIDUPAN RAKYAT SERTA MEMELIHARA ALAM SEKITAR MELALUI KEPINTARAN TEKNOLOGI YANG BAKAL DIGUNAKAN. OLEH ITU, SAYA BERHARAP AGAR KERAJAAN NEGERI MENERUSI AGENSI-AGENSI KERAJAAN DAPAT **MENGAMBIL PELUANG INI UNTUK MELAKSANAKAN KERJASAMA DENGAN RAKAN-RAKAN STRATEGIK** BAGI MENINGKATKAN KEUPAYAAN SUMBER YANG SEDIA ADA MAHUPUN MENEROKA BIDANG-BIDANG BAHARU **YANG BOLEH MENINGKATKAN PENDAPATAN NEGERI DAN RAKYAT**. SUKA JUGA SAYA MENCADANGKAN SUPAYA **KERAJAAN NEGERI MEMANFAATKAN SEMULA STATUS MSC MALAYSIA CYBERCENTRE @ MITC** UNTUK MENARIK PELABURAN DALAM BIDANG BERKAITAN INDUSTRI 4.0, IOT DAN SEBAGAINYA.

28. KERAJAAN NEGERI HENDAKLAH MEMBERI FOKUS UNTUK MENARIK PELABURAN BERTEKNOLOGI TINGGI TERMASUK PELABURAN INDUSTRI TEKNOLOGI HIJAU DAN TENAGA BOLEH DIPERBAHARUI YANG MAMPU MENYEDIAKAN PELUANG

PEKERJAAN BERKEMAHIRAN TINGGI BAGI MENJANA PENDAPATAN TINGGI KEPADA RAKYAT MELAKA. SAYA JUGA INGIN MENGUCAPKAN TAHNIAH KEPADA KERAJAAN NEGERI YANG TELAH MELAKSANAKAN INISIATIF UNTUK MENARIK PELABURAN BERTEKNOLOGI TINGGI SEPERTI TEKNOLOGI KERETA ELEKTRIK (EV) KE MELAKA.

AHLI-AHLI YANG BERHORMAT,

PEMBANGUNAN PENYELIDIKAN DAN PENDIDIKAN

29. PEMBANGUNAN MODAL INSAN MERUPAKAN FAKTOR KRITIKAL DALAM PEMBANGUNAN SESEBUAH NEGERI DAN NEGARA. JUSTERU, KETERSEDIAAN TENAGA KERJA BERKEMAHIRAN TINGGI ADALAH PENTING UNTUK MENYOKONG PERALIHAN SEMUA SEKTOR EKONOMI KE ARAH AKTIVITI BERINTENSIFKAN PENGETAHUAN, TEKNOLOGI DAN INOVASI.

30. DENGAN PERKEMBANGAN TEKNOLOGI TERKINI SERTA BIDANG-BIDANG BAHARU SEKTOR EKONOMI YANG BAKAL DITEROKAI OLEH KERAJAAN NEGERI, MAKA PEMBANGUNAN MODAL INSAN YANG LENGKAP DENGAN ILMU DAN KEMAHIRAN SERTA NILAI-

NILAI MURNI PERLU DISEDIAKAN AGAR MAMPU TERUS BERDAYA SAING DAN KEKAL RELEVAN DENGAN PERKEMBANGAN SEMASA.

32. PADA PANDANGAN SAYA, DENGAN ADANYA PELBAGAI INSTITUSI PENGAJIAN TINGGI DAN PUSAT LATIHAN KEMAHIRAN DALAM PELBAGAI BIDANG, NEGERI MELAKA **BOLEH MUNCUL SEBAGAI HAB RESEARCH AND DEVELOPMENT (R&D) DAN PENDIDIKAN.** SUKA JUGA SAYA MENYERU KEPADA INSTITUSI PENGAJIAN TINGGI YANG ADA DI MELAKA UNTUK MENJADIKAN **PIHAK INDUSTRI SEBAGAI RAKAN STRATEGIK** DALAM MENYEDIAKAN TENAGA KERJA YANG BERSESUAIAN. SEMENTARA ITU, PIHAK INDUSTRI PULA BOLEH MENDAPATKAN KHIDMAT NASIHAT SERTA SOLUSI KEPADA PERMASALAHAN BERDASARKAN R&D YANG DILAKSANAKAN. PRODUK KAJIAN DAN INOVASI YANG DIHASILKAN, **JANGANLAH DISIMPAN SAHAJA, TETAPI HENDAKLAH DIKOMERSIALKAN** BAGI MENJANA PENDAPATAN. KERAJAAN NEGERI PULA BOLEH BERTINDAK SEBAGAI PENGHUBUNG DAN PENYELARAS DALAM KERJASAMA DI ANTARA KEDUA-DUA PIHAK BERKENAAN. KERJASAMA INI AKAN

MEMBOLEHKAN WUJUDNYA *WIN-WIN SITUATION* KEPADA SEMUA PIHAK DAN MEWUJUDKAN PERSEKITARAN YANG KONDUSIF DALAM PEMBANGUNAN MODAL INSAN DI NEGERI MELAKA TERMASUK MEWUJUDKAN PELUANG PEKERJAAN KEPADA PENDUDUK NEGERI MELAKA.

KESELAMATAN

33. KESTABILAN DAN KEHARMONIAN NEGERI MELAKA MERUPAKAN SATU FAKTOR YANG MENARIK PELBAGAI PIHAK UNTUK DATANG KE NEGERI MELAKA TERMASUK YANG BERKAITAN DENGAN AKTIVITI HARAM SEPERTI PENYELUDUPAN DAN PENDATANG ASING TANPA IZIN (PATI). INI JUGA DITAMBAH DENGAN PESISIR PANTAI SEPANJANG 70KM YANG LUAS DAN BOLEH DIBOLOSILAGI AKTIVITI-AKTIVITI TERSEBUT. JUSTERU, SAYA BERHARAP SEMUA PASUKAN KESELAMATAN YANG BERTANGGUNGJAWAB UNTUK MENGEKANG AKTIVITI TERSEBUT DAPAT MENJALANKAN AMANAH DENGAN SEBAIKNYA DEMI MENJAMIN KESELAMATAN SEMPADAN, KEAMANAN NEGERI MELAKA DAN KESEJAHTERAAN RAKYAT.

SEMANGAT PERPADUAN

34. MENGAMBILKIRA KONSEP KELUARGA MALAYSIA, NEGERI MELAKA SEMEMANGNYA ADALAH CONTOH YANG TERBAIK DARI SEGI KEPELBAGAIAN KAUM DENGAN ADAT DAN TRADISI MASING-MASING. JUSTERU, ANTARA NILAI YANG PERLU DITERAPKAN ADALAH MENJAGA KEHORMATAN DAN MARUAH DIRI, MENYEMAI SEMANGAT PRIHATIN UNTUK MEMBANTU, MENYEMAI SEMANGAT KEAMANAN DAN KESEJAHTERAAN DALAM DIRI SERTA HORMAT MENGHORMATI DI ANTARA SATU SAMA LAIN. **SEMANGAT PERPADUAN INI AMAT PENTING UNTUK MENGHASILKAN KEAMANAN DAN KETENTERAMAN** DALAM KALANGAN MASYARAKAT, YANG SECARA TIDAK LANGSUNG MERUPAKAN ANTARA **FAKTOR PENYUMBANG KEPADA LANDSKAP PEMBANGUNAN EKONOMI NEGERI YANG KUKUH.**

PENERAPAN NILAI MURNI

35. KEPESATAN EKONOMI DAN PEMBANGUNAN FIZIKAL TIDAK MEMBERI MAKNA SEKIRANYA TIDAK DIIRINGI DENGAN PEMBANGUNAN INSANIAH. KITA BOLEH MENYEDIAKAN INFRASTRUKTUR YANG HEBAT DAN MODEN, NAMUN CABARAN SEBENARNYA ADALAH MEWUJUDKAN MASYARAKAT YANG MAJU DARI ASPEK PEMIKIRAN, ROHANI DAN AKHLAK TERPUJI. OLEH ITU, ADALAH MENJADI TANGGUNGJAWAB BARISAN KERAJAAN SEDIA ADA UNTUK MENERAPKAN NILAI-NILAI MURNI DIKALANGAN GENERASI MUDA KHASNYA DI NEGERI INI MENERUSI PROGRAM-PROGRAM PEMBANGUNAN INSANIAH.

36. ETIKA DAN INTEGRITI DALAM PERKHIDMATAN PERLU DIPERLIHATKAN OLEH PENJAWAT AWAM MELALUI PELAKSANAAN AMANAH DAN KUASA YANG DIPERTANGGUNGJAWABKAN KE ATAS MEREKA DEMI KEPENTINGAN UMUM. NILAI-NILAI MURNI JUGA MERUPAKAN PRASYARAT KEPADA KEUTUHAN JENTERA PENTADBIRAN

SESEBUAH KERAJAAN, PERSEPSI RAKYAT DALAM ASPEK KETELUSAN DAN MENJADI PENANDA ARAS KEPADA KEPERCAYAAN TERHADAP SESEORANG INDIVIDU. OLEH YANG DEMIKIAN, USAHA MEMPERKUKUHKAN INTEGRITI DAN TADBIR URUS YANG TERBAIK MEMERLUKAN KOMITMEN DARIPADA SEMUA PIHAK DALAM PERKHIDMATAN AWAM DARIPADA PEGAWAI, KAKITANGAN SERTA ORGANISASI ITU SENDIRI DENGAN MENGIKUTI SEGALA PERATURAN SERTA AMALAN-AMALAN TERBAIK.

AHLI-AHLI YANG BERHORMAT,

PENUTUP

37. DI DALAM MENJALANI KEHIDUPAN NORMA BAHARU, RAKYAT MELAKA MEMERLUKAN TUMPUAN AHLI-AHLI YANG BERHORMAT SEKALIAN DALAM MENYELESAIKAN SEGALA PERMASALAHAN. SEBAGAI AHLI DEWAN UNDANGAN NEGERI, APA JUA TINDAKAN DAN PERLAKUAN AHLI-AHLI YANG BERHORMAT SENTIASA MENARIK PERHATIAN UMUM.

38. SAYA MEMOHON SUPAYA AHLI-AHLI YANG BERHORMAT DAPAT SENTIASA MENGAMALKAN NILAI-NILAI MURNI AGAR MENJADI CONTOH TELADAN YANG BAIK KEPADA MASYARAKAT UMUM DAN MENCERMINKAN KEMATANGAN PEMIMPIN. PERBALAHAN YANG TIDAK BERKESUDAHAN HANYA AKAN MERUGIKAN SEMUA PIHAK. SEBAIK-BAIKNYA PERBEZAAN PENDAPAT YANG ADA DITRANSFORMASIKAN MENJADI LANDASAN KE ARAH KERJASAMA SATU PASUKAN DALAM MEMBERI PERKHIDMATAN YANG TERBAIK KEPADA RAKYAT DAN NEGERI MELAKA YANG TERCINTA.

39. SAYA MENARUH HARAPAN SUPAYA PERSIDANGAN DEWAN UNDANGAN NEGERI KALI INI DAPAT BERJALAN DENGAN TERATUR DAN SEMPURNA SERTA DENGAN PENUH RASA HORMAT-MENGHORMATI ANTARA SATU SAMA LAIN TANPA MENGAMBIL KIRA IDEOLOGI POLITIK MASING-MASING.

40. DENGAN LAFAZ YANG MULIA BISMILLAAHIR RAHMAANIR RAHIM,
SAYA DENGAN SUKACITANYA MERASMIKAN PEMBUKAAN
PERSIDANGAN KEDUA, DEWAN UNDANGAN NEGERI MELAKA
YANG KELIMA BELAS.

***PAGI HARI MENUJU JETI,
KETEMU TEMAN HAJAT DI HATI,
BUAT YANG BERHORMAT IKHLASLAH BERBAKTI,
AMANAH DIBERI JANJI DITEPATI.***

KEPADA AHLI-AHLI YANG BERHORMAT, SELAMAT BERSIDANG DI
DEWAN YANG MULIA INI.

SEKIAN, WABILLAHITAUFIK WALHIDAYAH, WASSALAMUALAIKUM
WARAHMATULLAHI WABARAKATUH.